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SLOVO STAROSTKY 
Milý sousedé, chalupáři a přátelé obce Křešín. Ráda bych                
se  s Vámi podělila o to, co se u nás za poslední tři měsíce událo. 
 
Dendrologický průzkum 
Na konci června jsme si nechali zkontrolovat všechny stromy            
v obci panem Ing. Fukou, odborníkem na statiku a zdravotní stav 
stromů. Bohužel nám doporučil pokácet šest vzrostlých stromů 
kvůli jejich špatnému stavu. Nejvíce mě mrzí, že tři z nich stojí          
u naší krásné kapličky. Teď čekáme na nabídky od firem, které by 
kácení provedly. Ale nezoufejme – máme v plánu tyto stromy 
nahradit novými, aby naše náves dál krásně vypadala. Kontrola 
stromů nás vyšla na 24 200 Kč. 

Komplexní pozemkové úpravy 
Ve dnech 16. a 17. července jsme se vydali na obchůzku, byli jsme 
se podívat na průběh měření hranic pozemků v rámci komplexních 
pozemkových úprav. Strávili jsme krásné dva dny v lesích, kde 
jsme nachodili celkem 14 kilometrů a poznali díky tomu naše okolí 
ještě o něco lépe. Děkuji všem, kdo se přidali – panu 
místostarostovi Ing. Jiřímu Antošovi, zaměstnancům Státního 
pozemkového úřadu a všem sousedům, kteří dorazili. 

Přírodní katastrofa - silná bouřka  
Dne 27. července se přes území Křešína přehnala silná bouřka, 
která nejvíce zasáhla naši osadu u obce Felbabka. Tam se strhla 
pořádná spoušť a příjezdová cesta byla zcela neprůjezdná kvůli 
popadaným stromům, hasiči měli plné ruce práce s jejich 
odklízením. Obrovské poděkování patří panu Bohumilu Matějkovi, 
který se následně postaral o kompletní úklid po bouřce, jeho pomoc 
obci je nedocenitelná. 

Sekání ve Višňovce 
Ve dnech 30. a 31. července proběhlo druhé letošní sekání trávy        
ve Višňovce, za které jsme zaplatili 17 800 Kč. Letos nám počasí 
skutečně přálo, díky častým dešťům bylo potřeba ve Višňovce 
zalévat pouze dvakrát v průběhu léta. O zalévání se postarala        
firma M.P.M. spol. s r.o. a celkové náklady pro obecní pokladnu 
činily 12 100 Kč. 
  
Prověšený telefonní kabel 
Dne 9. srpna byla na návsi provedena oprava prověšeného 
telefonního kabelu firmou Cetin a.s. 

Odpadové hospodářství - polopodzemní kontejnery 
Dne 20. srpna jsme nainstalovali polopodzemní kontejnery na 
plast, papír, bílé a barevné sklo. Celkové náklady na kontejnery se 
vyšplhaly na 308 550 Kč a zemní práce stály 113 135 Kč. V příštím 
roce plánujeme ještě zámkovou dlažbu kolem kontejnerů.                  
U autobusové zastávky pak zůstanou pouze polopodzemní 
kontejnery, zatímco za hasičárnu byl přesunut kontejner na kov, 
popelnice na oleje a nový kontejner na textil. 

KŘEŠÍNSKÝ ČTVRTLETNÍK 
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Uzavírka silnice na Felbabce 
Od 2. do 15. září byla naplánována uzavírka silnice na Felbabce, což je, jak jistě všichni 
víme, jediná příjezdová cesta do Křešína. Bohužel, stavební firma nám o tom nedala vědět 
a já jsem se to dozvěděla až z Facebookového příspěvku obce Felbabka. Po domluvě s 
panem stavbyvedoucím a s paní místostarostkou Danou Feňákovou Felbabky se mi 
podařilo vyjednat průjezd přes Felbabku a také průjezd přes CHKO pro všechny trvale 
přihlášené občany v době trvání uzavírky. Doufám, že vám tato situace nezpůsobila žádné 
komplikace. 

Nové dětské hřiště pro naše ratolesti 
Dne 23. srpna jsme nainstalovali nové dětské hřiště na místě, kde dříve bývala 
stezka bosou nohou a pískoviště. Celkové náklady na herní sestavu byly 70 942 
Kč, ale nebojte, část nákladů bude pokryta z dotace, která už byla zkontrolována 
a schválena. 

  
Vodník a vodnice 
Téhož dne (23. srpna) jsme také 
nainstalovali vodníka u spodního 
rybníka a 6. září jsme nainstalovali 
vodnici u horního rybníka. Celá 
akce, tedy vodník, vodnice, kámen a 

stavební práce, vyšla celkem na 49 712 Kč. Díky Vám, štědrým dárcům, se 
nám podařilo vybrat 37 900 Kč, takže obecní úřad na tuto akci přispěl pouze  
11 812 Kč. 

Natření zábradlí v obci 
V srpnu se nám brigádník Tomáš postaral       
o natření zábradlí u obou rybníků, za což 
mu vřele děkujeme.  

Indie na talíři 
Dne 14. září jsme uspořádali akci                  
s názvem „Indie na talíři“. Naší kuchařkou 

a lektorkou byla paní Jana Patáková, která se této úlohy chopila                   
s nadšením a uvařila nám výborné indické pokrmy. Paní Jana vše 
potřebné nakoupila a skvěle si program připravila. A co je nejlepší, akce 
nás ani korunu nestála! Velké díky patří paní Janě za její úžasnou práci! 

Přezkoumání hospodaření obce 
Dne 25. září proběhlo přezkoumání hospodaření obce ze strany Krajského 
úřadu Středočeského kraje. Při kontrole nebyly zjištěny žádné chyby ani nedostatky.           
Vše tedy běží, jak má! 
  
Drátkování 
Dne 27. září jsme se sešli na akci Drátkování, která byla podpořena Evropskou unií a MAS 
Brdy. Společně jsme si vyrobili srdíčka a hvězdičky, byla to paráda – i děti se zúčastnily! A 
co je ještě lepší, akce nás opět ani korunu nestála! 

Finanční podpora spolkové činnosti 
Naše obec i letos pokračuje v podpoře místních spolků a poskytla na základě veřejnoprávní 
smlouvy tuto finanční podporu pro: 

•  spolek Dovedové Křešín - příspěvek ve výši 15 000 Kč 

• SDH Křešín – příspěvek ve výši 15 000 Kč 

Finanční podpora pojízdné prodejny 
Také jsme podpořili provoz pojízdné prodejny, která k nám jezdí každé úterý, částkou 6 000 Kč. Díky této prodejně mohou 
místní obyvatelé, kteří nemají možnost dostat se do města, nakoupit potřebné potraviny přímo ve vsi. 
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Žádost pro majitele psů 
Na závěr bych Vás chtěla s láskou požádat, milí majitelé psů, abyste si po 
svých čtyřnohých kamarádech uklízeli exkrementy. Je to nejen ohleduplné, 
ale přispívá to také k hezčímu a čistšímu prostředí pro nás pro 
všechny. Děkuji Vám za pochopení!

Okénko do minulosti 
A máme tady další „Okénko do minulosti“. Tentokrát jsem si pro Vás připravila fotky z předání občanských průkazů        
z července 1989.

Ráda bych Vás pozvala na nadcházející akce, kde budeme mít skvělou příležitost 

se potkat a společně strávit příjemné chvíle! 

Těšit se můžete na tyto akce:

20. 10. Korálkování 

1. 11. Malování na porcelán 

23. 11. Pivo, pot a smích: Retro pro chlapy 

8. 12. Rozsvícení vánočního stromečku a Peklo pro děti 

14. 12. Pečení cukroví s dětmi 

Těším se na Vaši účast a společné chvíle plné tvoření a zábavy! 

Miroslava Černá 
starostka obce 
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Odpadové hospodářství
 

V dnešním článku bych rád navázal na informace ze čtvrtletníku 1/2024, kde jsem psal jak o poplatcích za obecní systém 
odpadového hospodářství a zároveň o nárůstu nákladů na něj, tak i o tom, jak jsme na tom s odpadem v naší obci. 

Níže se budu převážně věnovat našemu novému projektu, který zahrnuje nové polopodzemní kontejnery, které se nám 
podařilo nainstalovat v srpnu. Ty také rozhodně přispěly k tomu, že je naše obec zase o něco krásnější a hezčí.  

V České republice je v současné době rozmístěno více než 1 500 podzemních nebo polopodzemních 
kontejnerů. Jedná se o nejefektivnější řešení sběru odpadu jak z pohledu estetiky, tak i provozu. 

  

Princip podzemních kontejnerů spočívá v umístění převážné části sběrné nádoby pod zemí. V naprosté 
většině případů se jedná o kontejner se spodním výsypem, takže výsyp nádoby                                               

probíhá stejně jako u ostatních kontejnerů – tzv. zvonů.  

Původně jsme měli v obci k dispozici čtyři kontejnery na papír s celkovým objemem 4 400 litrů, ty jsme nahradili jedním 
polopodzemním kontejnerem o objemu 5000 litrů. Instalace polopodzemních kontejnerů není sice tak jednoduchá oproti 
klasickým kontejnerům, mají však některé výhody navíc: 
 

• větší část odpadu je uložena pod zemí, kde je méně proměnlivá teplota, tím dochází ke zpomalení rozkladu 
odpadu a snížení zápachu z něho vznikajícího  

• estetický vzhled a čistota sběrného místa, které nepřetéká odpadky 

• odpad je ukládán do výšky až 1.5 m, čímž je zajištěné lepší hromadění odpadu 

• snížená frekvence vývozu, která vede ke snížení nákladů a negativních vlivů na životní prostředí (snížení emisí, 
hluku a provozu v dané lokalitě) 

• výrazně vyšší kapacita sběrného místa, ⅔ kapacity nádoby jsou přesunuty pod zem 

• omezení vandalismu a možnosti vniknutí do kontejnerů včetně omezení přístupu pro zvířata 
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Odpadové hospodářství
Nyní se pojďme podívat na to, co obnáší jejich instalace a jak to probíhalo 
u nás v obci.  

Před samotnou instalací bylo samozřejmě potřeba zjistit rozložení 
podzemních a nadzemních sítí (voda, elektřina, kanalizace apod.). 

Hloubka stavební jámy pro kontejnery byla 1600 mm, šířka jámy pak 2400 
mm a délka jámy je 1690 mm, to celé vynásobeno počtem kontejnerů, 
v našem případě máme kontejnery tři.  

Dno jámy se muselo srovnat 
štěrkem a zpevnit, po usazení se 
kontejnery ješ tě zasypaly 
zeminou a štěrkem. 
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Odpadové hospodářství
V roce 2023 bylo v ČR celkem 920 007 barevných kontejnerů na tříděný odpad. Nyní je v ČR 1 500 polopodzemních 
kontejnerů, to jsou necelé dvě desetiny procenta všech kontejnerů. Z těchto dat vyplývá, že se zastupitelstvo skutečně 
zajímá o veškeré novinky a moderní technologie, které lze v obci využít pro blaho nás všech. Pojďme se podívat na data 
ohledně třídění odpadu za rok 2023. 

Nyní se pojďme podívat na to, jak každý z nás může přispět ke zlepšení třídění odpadů a předejít tak problémům při 
třídění odpadů (zdroj: iDNES.cz). 

Problémy při třídění odpadů 
  

Někteří lidé obcházejí kontejnery na třídění odpadu a všechny odpadky házejí do komunálního odpadu. Jedním z důvodů 
je nedostatečná informovanost o správném třídění, stejně jako mýty o separaci, které odrazují lidi od třídění odpadu. 

Skleněné ani plastové obaly před vyhozením není nutné umývat. Ruličky od toaletního papíru a obaly na 
vajíčka patří do modrého kontejneru na papír. Použité pleny patří výhradně do komunálního odpadu.

  
Ačkoliv podle dat z Ekokomu až 75 procent lidí v Česku třídí odpad, někteří občané se stále nechávají ovlivnit mýty            
o třídění. Mnohé plastové, papírové či skleněné obaly tak končí v komunálním odpadu, čímž se navždy ztrácí jejich 
recyklační potenciál. 
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Odpadové hospodářství
Konec vyvážení odpadu na skládku je již na dosah. „Od roku 2030 nebudou moct jít žádné využitelné odpady na skládky 
a prakticky všechny recyklovatelné odpady se budou třídit,“ říká Petr Havelka, ředitel České asociace odpadového 
hospodářství. Je proto důležité neustále vzdělávat občany o správném třídění odpadu a také o chybách, kterým se dá 
snadno a vhodně předejít. 

Nejčastější mýty o třídění odpadu: 
1.  Všechny odpadky se smíchají a končí na skládce  
Proč házet papír do modrého kontejneru, plast do žlutého a sklo do zeleného, když všechno stejně skončí na jedné a té 
samé skládce? Tato úvaha se objevuje u mnoha lidí, zejména když si někteří všimnou, že vozidla určená pro odvoz odpadu 
vyváží obsah zeleného, žlutého a modrého kontejneru zároveň. 

Nákladní vozidla pro odvoz odpadu však mohou být vícestupňová a mají několik oddělených zásobníků, do kterých se 
sypou jednotlivé druhy roztříděného odpadu. Tyto materiály pak slouží jako suroviny při výrobě nových produktů. 
Příkladem může být právě použité sklo, které lze recyklovat donekonečna a je cenným zdrojem pro továrny na recyklaci       
a následnou výrobu nových skleněných obalů. 

Mnozí lidé si myslí, že sklo vhazované do zeleného kontejneru končí v komunálním odpadu.                          
To není pravda. Skrze sběrné společnosti, které vyvážejí tyto třídicí kontejnery, končí                                             

sklo v recyklačních společnostech, kde se z něj vyrábějí nové skleněné obaly.
 

2.  Lahve nebo obaly musím před vyhozením důkladně umýt  
Nechce se vám umývat použité plastové nebo skleněné nádoby před vyhozením, a proto je raději házíte do komunálního 
odpadu? Použité skleněné lahve a obaly však není nutné před vyhozením čistit! Ani plasty, ani sklo není potřeba umývat, 
než je vyhodíte do sběrné nádoby. Technologické procesy po svozu odpadu jsou nastavené tak, aby sbírané suroviny 
zbavily nečistot a aby byly připraveny pro recyklaci. 
  
3.  Komunální odpad je na konci dne stejně vytříděn 
  

Někteří lidé si myslí, že jednotlivé složky komunálního odpadu, které lze recyklovat, jsou dřív než se dostanou na skládku, 
ještě vytříděny. Není to ovšem pravda. Pokud lidé házejí plasty, papír či sklo do komunálních kontejnerů, tak je tento 
materiál pro recyklaci navždy zatracen. Použité obaly vyhozené do komunálního odpadu následně putují na skládku 
odpadu nebo do spalovny. O to větší je problém například se sklem které se na skládce nerozkládá a nelze ho zlikvidovat 
ani spálením. 

„Obecně platí, že čím víc recyklovatelných složek objemově vytřídíme, tím méně je zbytkového 
nerecyklovatelného odpadu, který musí být zneškodněn na skládkách nebo ve spalovnách.“  

  
4.  Toaletní ruličky a obaly od vajec nepatří do modrého kontejneru  
  

V minulosti se věřilo, že obaly na vajíčka nebo ruličky od toaletního papíru, které prošly několikanásobnou recyklací, už 
nelze dále zpracovávat. Z tohoto důvodu patřily do komunálního odpadu, nikoli do modrého kontejneru na papír. Dnes se 
však díky novým technologiím situace změnila. „Do modrého kontejneru můžeme vhodit časopisy, noviny, sešity, krabice 
či papírové obaly. Nevadí ani papír s kancelářskými sponkami nebo obaly od vajec a ruličky od toaletního papíru. 
Zpracovatelé si s nimi umí poradit,“ uvádí portál Jaktřídit.cz. 
  
Naopak do modrého kontejneru nepatří celé svazky knih, uhlový papír či mastný nebo znečištěný papír. Tyto materiály už 
není možné recyklovat. Totéž platí pro termopapír, který se nachází na některých účtenkách. Je také důležité pamatovat na 
to, že použité dětské pleny patří do komunálního odpadu, ne do modrého kontejneru na papír. 

5.  Zrcadlo a keramika patří do kontejnerů na sklo  
  

Někteří lidé se nechají zmást a spletou si nádoby na odpad, což může komplikovat celý recyklační proces. Například 
zrcadlo nebo keramický hrnek nepatří do nádoby na sklo, staré linoleum či novodurové trubky zase nepatří do nádoby na 
plast. Do zeleného kontejneru pak nepatří autoskla kvůli různým chemickým materiálům v nich obsažených, které by 
mohly sklo znečistit. Problém je také s varným sklem, které má vyšší bod tavení. Běžné sklo se taví při zhruba 1 600 
stupních, zatímco varné sklo se taví minimálně při 2 000 stupních.  

Věřím, že nám polopodzemní kontejnery přispějí nejenom k lepší ochraně životního prostředí, lepší efektivitě, ale také          
k lepšímu třídění odpadů.  

Ing. Jiří Antoš 
místostarosta obce 
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Vodník a vodnice:  
Víťa a Libuška.

 
Díky Vám, milí sousedé, se v naší obci podařilo uskutečnit něco opravdu výjimečného! S radostí oznamujeme, že 
díky štědrým příspěvkům místních obyvatel, firem a organizací jsme mohli do naší krásné obce pořídit dvě nové 
dominanty, které teď hlídají místní rybníky – vodníka Víťu a jeho kamarádku, vodnici Libušku. 

Prvního vodníka Víťu jsme slavnostně nainstalovali 23. srpna 2024 a jen o pár týdnů později, 6. září 2024, k němu přibyla 
i krásná vodnice Libuška. Obě sochy mají neuvěřitelný půvab a dodávají rybníkům i okolí kouzelnou atmosféru. Jména 
těmto postavičkám navrhl sám pan řezbář Vítek se svými dětmi, ti nám pomohli vytvořit postavy, které snad brzy získají 
místo v našich srdcích i každodenním životě obce. 

Naše obec se v posledních letech 
opravdu proměňuje. Díky práci 
dřívějšího pana starosty Miloslava 
Mudry a současné paní starostky 
Miroslavy Černé se daří nejen 
udržovat technické zázemí, ale také 
zkrášlovat naše okolí. A právě tito 
dva noví obyvatelé, Víťa a Libuška, 
jsou výsledkem společného úsilí          
a Vaší neuvěřitelné podpory. 

Chtěli bychom Vám všem tímto          
z celého srdce poděkovat. Bez Vás, 
našich skvělých podporovatelů, by 
tento projekt dozajista nebyl možný. 
Díky Vám máme nejen nové krásné 
dekorace, ale i další důvod k hrdosti 
co se naší obce týče. 

Ještě jednou děkujeme a těšíme se, že se u našich vodníků brzy potkáme na procházkách či s dětmi, které už teď                    
u rybníků objevují nová tajemství a příběhy. 

Za knihovnu OÚ Křešín 
Klára Matějková 
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Jóga
Se slovem jóga se dnes setkáváme skoro na denní bázi, takže máme nějakou představu o tom, co asi jóga je. Dala by se o 
tom napsat celá kniha. Pro ty, co o józe moc nevědí - jóga je duchovní učení pocházející z Indie. Slovo jóga (ze sanskrtu) 
znamená spojení individualního Já s univerzálním bytím.  

A protože jsou lidé rozdílní, tak existují i různé „cesty“ jógy, které od sebe nejsou oddělené, právě naopak. Tyto cesty jsou 
navzájem provázány, avšak nesou jiné názvy: Karmajóga (cesta zabývající se činy a jejich příčinami a následky), 
Bhaktijóga (cesta oddanosti a lásky), Džňánajóga (cesta vědění, meditace), Radžajóga (cesta sebekázně, zahrnuje 
techniky jako jsou asány - jógové pozice, pranajámy, krije, meditace).  

Když dnes hovoříme o józe, máme na mysli hlavně Hathajógu, kterou zjednodušeně můžeme popsat jako cvičení 
jógových pozic ve spojení s kontrolou dechu a meditací. Jóga je dnes známá pro mnoho svých blahodárných účinků – 
celkově ozdravuje tělo a mysl, udržuje vitalitu, posiluje svaly a flexibilitu těla, hluboce uvolňuje tělo i mysl, zlepšuje 
koncentraci, zpomaluje stárnutí apod. 

Moje cesta k józe (Evča) 

 Odmala jsem byla velmi živé dítě a byla jsem vedena rodiči k pohybu a 
sportu. Po mateřské, když jsem začala znovu pracovat, jsem mívala 
problémy se zády a také časté bolesti hlavy. V té době jsem cvičila ve 
fitness centru a také chodila na aerobic, který mě bavil.  

Moje máma mi vždy říkala, že pokud se chci zbavit bolesti, tak mám 
zkusit jógu, kterou ona už cvičila několik let. Já jí na to odpověděla, že 
mám pohybu dost a že jóga je jen válení se na zemi a nic mi to 
nepřinese.  

O něco později se u nás v ulici otevřelo nové centrum jógy, tak jsem si 
řekla, že to vyzkouším. Po hodině a půl cvičení jógy jsem nemohla 
uvěřit, co se se mnou stalo. Celé tělo mě bolelo, i svaly, o kterých jsem 
dřív ani nevěděla, že je mám.  

Můj první učitel byl pán ve věku cca 70 let, byl čilý a ohebný. Ja jsem 
si ve srovnání s ním připadala ztuhlá a neohebná, a to mi bylo kolem 30 
let. Se cvičením jógy se mé tělo začalo uvolňovat a po delším čase jsem 
začala cvičit jógu i sama doma.  

Když jsme pak s Pavlem odjeli do Anglie a následně na Bahamy, tak 
jsme měli možnost se seznámit s mnoha učiteli a různými druhy jógy, 
naše praxe a znalosti jógy se prohloubily.  

Časem jsem začala mít pocit, že bych ráda svou vášeň pro jógu sdílela s 
dalšími lidmi a že bych ji chtěla učit. Přesvědčila jsem Pavla, abychom 
si udělali kurz pro učitele jógy, a to nejlépe v Indii, když odtud jóga 
pochází. Tak jsme odjeli na dva měsíce do města Rishikeshe, o kterém 
se říkalo, že je hlavním centrem jógy (zajímavost - zde strávili nějaký 
čas meditováním i členové skupiny Beatles).  

Byl to velice intenzivní zážitek, bylo to pro mě náročné fyzicky                  
i psychicky; v té době mi bylo 60 let a byla jsem tam daleko nejstarší. 
Kurz se skládal z teorie, anatomie, filosofie a také z praxe, tedy cvičení 
(asány), dechových technik (pranajama) a očistných technik.
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Jóga
Po absolvování kurzu jsem pomalu začala jógu učit, nejprve na 
Bahamách, pak i v Česku, i když mi to nejprve zkomplikovala nemoc a 
později Covid, tak touto dobou to budou cca 4 roky, co učím jógu v 
Jincích a na Křešíně. Pak se přidal i Pavel s jógou pro muže (je hezké, 
že se mohou muži setkat i jinde než na fotbale nebo na pivu).  

Jóga je pro nás nikdy nekončící proces sebevzdělávání, protože je 
obrovské množství druhů jógy a baví nás na lekce přinášet pokaždé 
něco nového, je stále co objevovat. Nám oběma přináší radost, když 
vidíme u pravidelných klientů pokrok, nebo když vidíme, že jim ta 
lekce přinesla něco pozitivního do života.  

Výhodou jógy je, že je ji možno cvičit v jakémkoliv věku, stačí ji 
přizpůsobit svému tělu. Moje máma ji cvičila každý den do svých 90 
let a právě i díky ní si udržovala zdravé tělo a mysl. Mnoho lidí, častěji 
jsou to muži, má představu, že jóga je jen válení se a že se tam toho 
moc neděje; opak je pravdou.  

Jóga posiluje svaly vnější i vnitřní, které potřebujeme pro správné 
držení těla, a zároveň pomáhá udržovat tělo flexibilní, to zajišťuje 
menší náchylnost k různým zraněním. Existují samozřejmě i jemnější 
druhy jógy, jako je Jinová jóga, nebo více intenzivní druhy jógy jako 
Aštanga nebo Power jóga.  

Naše lekce jsou zaměřeny na kombinaci jemných a intenzivních 
technik, naším cílem je zpevnit tělo a posílit svaly, ale zároveň i zvýšit 
jeho flexibilitu a přinést do těla relaxaci. 

Oba cvičíme jógu každý den, je to nedílná součást naší ranní rutiny, 
kdy se tělo pěkně pomalu probudí a nastartuje na celý den a zároveň se 
krásně sladí a zharmonizuje mysl.  

Eva a Pavel Košťálovi 
  
Pro více informací nebo zájem o cvičení nás můžete kontaktovat 
telefonicky:  
777 109 622 (Eva), 777 104 622 (Pavel)
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Naše sousedka paní Jana Patáková  
přinesla chutě Indie.

 
Nedávno se na obecním úřadě konal kurz vaření, který vedla naše milá sousedka a chatařka, paní Jana Patáková. Paní 
Jana je pro nás skutečnou inspirací – kromě toho, že absolvovala sama několik kurzů indické kuchyně, má největší 
zkušenosti z každodenního vaření pro svou hladovou rodinu. Její manžel, syn a dcera jsou vděčnými a náročnými 
strávníky, kteří ji dovedli k tomu, aby pronikla do tajů této exotické kuchyně. A právě díky nim dnes paní Jana ovládá 
přípravu indických pokrmů jako skutečná mistryně.

Sešlo se nás šestnáct kuchařů a kuchařek, někteří s nadšením, jiní trochu 
nejistí, jestli si na chuť indické kuchyně vůbec přijdou. Ale jakmile se začalo 
vařit, všechny obavy zmizely. Trpělivost a přátelský přístup paní Jany nás 
všechny vtáhl do světa vůní, koření a chutí, které jsme dříve možná ani 
neznali. Během kurzu jsme si připravili:

• Dhal, polévku ze žluté čočky, která díky své krémové konzistenci a 
jemnému, pálivému koření chuti zahřála nejen tělo, ale i duši. 

• Garam Masalu v několika variantách – vegetariánskou variantu, s kuřecím 
masem a pro milovníky mořských plodů i s krevetami. Rady paní Jany 
ohledně koření a přípravy masa byly nedocenitelné. 

• Indickou placku, o které jsme zjistili, že ji lze podávat jako přílohu ke 
všemu. Tato placka se ukázala být univerzálním doplňkem, který indická 
kuchyně skvěle využívá. 

Paní Jana svým přístupem, zkušenostmi a příjemnou atmosférou předčila 
všechna naše očekávání. Díky ní jsme si odnesli domů nejen nové recepty, ale 
také hlubší pochopení toho, jak se dá indická kuchyně snadno zařadit i do 
našeho jídelníčku založeného zejména na české kuchyni. Mockrát děkujeme, 

paní Jano, za skvělý kurz, který se stal nezapomenutelný zážitkem! 

Za knihovnu OÚ Křešín 
Klára Matějková 
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Drátkování v naší obci: 
krásná setkání a nové zážitky

V sobotu 28. října se nás sešel hojný počet na akci Drátkování, kde nechyběly jak děti, tak ženy z naší obce. Drátkovaly 
se zápichy do květníků, závěsná srdíčka i hvězdy a výsledky byly opravdu krásné.  

Nejenže jsme si všichni odnesli výrobky na památku či dárky, ale hlavně jsme si 
užili tvoření a společný čas. Velké poděkování patří MAS Brdy, díky jejich 
podpoře obec nemusela akci financovat.  

A také děkujeme všem, kteří přinesli něco dobrého na zub! Díky dobrotám, které 
se sešly na stole, jsme vydrželi až do pozdních hodin v přátelském duchu.  

Bylo to velmi příjemné setkání, na které budeme ještě dlouho rádi vzpomínat. 
Doufám, že se při podobných akcích brzy znovu setkáme! 

 Za knihovnu OÚ Křešín 
Klára Matějková 
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Volby do zastupitelstva Středočeského kraje
Ve dnech 20. a 21. září 2024 jsme v naší obci společně rozhodovali o tom, kdo nás bude zastupovat v krajských volbách. 
Volební účast byla pěkných 52,85 %, což znamená, že z celkových 123 voličů přišlo k urnám celkem 65 našich sousedů       
z Křešína.  

Díky tomu je vidět, že nám záleží na tom, kdo se bude starat o náš kraj a jakým směrem se bude ubírat. 

S jasnou převahou u nás zvítězilo hnutí ANO 2011, které získalo 26 hlasů. 

Ostatní kandidáti měli méně podpory, přehled hlasování viz níže: 

  

Velké poděkování patří všem, kteří přišli volit. Každý hlas je důležitý, a právě díky Vám se můžeme podílet na 
budoucnosti nejen naší obce, ale i celého kraje. Děkujeme, že jste si našli čas, a těšíme se na další společná rozhodnutí, 
která nás v budoucnu čekají!

Za knihovnu OÚ Křešín 
Klára Matějková 

Vydaných obálek Platných hlasů Platné hlasy v % 

65 64 98,46

Kandidátní listina Platné hlasy

Číslo Název Celkem v %

7 SPD, Trikolora a PRO 9 14,06

21 Česká pirátská strana 4 6,25

22 STAČILO! - SPOJENÁ LEVICE 10 15,62

39 ANO 2011 26 40,62

61 STAROSTOVÉ A NEZÁVISLÍ 2 3,12

78 SPOLU (ODS + TOP 09 + KDU-ČSL) 12 18,75

94 LEPŠÍ ŽIVOT PRO LIDI 1 1,56



 

  

Zhodnocení poloviny volebního období
Dva roky zastávání úřadu starostky obce uplynuly jako voda! Když jsem začínala, cítila jsem, že mám před sebou velkou 
výzvu. Převzala jsem štafetu po svém tatínkovi, který se snažil naši obec vést tak, jak nejlépe uměl. Jeho rozhodnutí znovu 
nekandidovat mi poskytlo příležitost vstoupit do této role, ve které bylo pro mě důležité najít si vlastní cestu a způsob, 
jakým chci obec vést. 

Každý den se učím něco nového. Někdy to bylo a je náročné, ale také nesmírně obohacující. Velmi si vážím podpory, 
kterou mi poskytují naši zastupitelé, zejména pan Ing. Jiří Antoš a pan Pavel Kohout. Jejich ochota pomoci a sdílet 
zkušenosti je pro mě nesmírně cenná. Jsem ráda, že mohu být součástí tohoto procesu a že mám kolem sebe tým, který mě 
podporuje. Společně děláme vše pro to, aby naše obec byla místem, kde se lidé cítí dobře a mají prostor pro kulturní, 
sportovní a další rozvoj. 

Také jsem měla to štěstí mít po svém boku paní Kláru Matějkovou, která se s nadšením věnuje kulturním akcím. Díky její 
kreativitě a zápalu pro kulturní akce se nám daří oživit kulturní život v obci a zapojit naše sousedy do různých činností a 
akcí. Je radost vidět, jak se lidé scházejí a užívají si společné chvíle. 

Naše obec se mění k lepšímu a já se těším na další výzvy a příležitosti, které nás čekají. Společně s Vámi, milí sousedé, 
chci pokračovat ve zvelebování našeho domova. Děkuji Vám za Vaši podporu a těším se na další roky spolupráce! 
Na závěr bych Vám ráda shrnula vše, co se nám povedlo za uplynulé dva roky: 

10-12 2022 

Převzetí nově rekonstruované budovy 
obecního úřadu 
zařízení kuchyňky 
vybavení kuchyně - nádobí 
vybavení kuchyně - lednice 
vybavení kanceláře starosty                     
a  místostarosty 
Višňovka 
údržba v souladu s dotací a projektem 
nahrazení uschlých stromů 
Rozsvícení stromku a Mikuláš 
vystoupení pěveckého sdružení 
Macechy a jejich přátel 
Peklo na Křešíně 
Údržba zeleně v obci 
Náves, Obecní les, obecní pěšiny a cesty 
Slevy TKO pro seniory a děG  

1-12 2023 

Rekonstruovaná budova obecního 
úřadu   regály do archívu        
Dotace knihovna, regály, nábytek 
            "projektor, promítací plátno,  
slavnostní znovuotevření knihovny" 
Akce   Výroba růžiček na Masopust 
            MASOPUST 
            MDŽ 
            Pálení čarodějnic 
            Dětský den 
            Přespávačka v knihovně pro děW 
            Pečení cukroví s dětmi 
            Rozsvícení vánočního stromečku   
            a Mikuláš - Peklo na Křešíně 
            Půlnoční u kapličky 
Silnice  Nový asfaltový povrch 
komunikace Felbabka-Křešín            
Višňovka            
Sekání jaro 
Sekání podzim            
Obecní les  těžba napadeného dřeva 
kůrovcem           
Územní plán  Změna č.1         
ČisGčka odpadních vod  oplocení 
Podpora spolkové činnosG            
 SDH, Dovedové 
Podpora pojízdné prodejny           
Pojízdná prodejna             
Odpadové hospodářství     
Čipování popelnic            
Hasičská zbrojnice           
Nové elektro rozvody a osvětlení 
Sezení u kapličky             
Oprava a rekonstrukce 
Obecní Facebook  
Znovuobnovení komunity na 
Facebooku (71 občanů) 

1-9 2024 

Rozvoj zeleně v obci        
Dendrologický posudek
Zasazení vánočního stromu
Knihovna Odlož mobil v knihovně. 
Dotace na digitalizace knih. Počítač, skener. 
Stůl a úložné boxy. Příspěvěk v knize 
Čarovné Brdy.            
Akce  Výroba šperků
Promítaní DAKAR s panem Vildmanem
            Batika za studena
            Posezení a výroba růžiček na  

 Masopust
            MASOPUST
            Pečení kváskového chleba
            Pletení pomlázek
            Korálkování
            Výroba čarodějnice,  

 Pálení čarodějnic
            Oslava dne matek
            Indická kuchyně I.
            Dětský den
            Oslava den otců
            Indická kuchyně II.
            Drátkování
Dotace Nákup zahradní traktor
            Dětské hřiště
Silnice Nový asfaltový povrch komunikace 
Felbabka - uzavírka silnice Křešín-Felbabka 
průjezd přes CHKO v době uzavírky
Čistička odpadních vod    zpevnění 
příjezdové cesty pro těžkou techniku 
(drcený asfalt)
Obecní znak a vlajka        
Výběr znaku 
Výběr vlajky            
Odpadové hospodářství     
Polopodzemní kontejnery
Kontejner na textil        
Vodníci Vodník - výroba a instalace k 
rybníku na návsi
Vodnice - výroba a instalace k hornímu 
rybníku 
Obecní mobiliář  Natření zábradlí
Višňovka  Sekání jaro, zalévání stromků, 
Sekání podzim
Údržba zeleně v obci        Odstraňování 
polomu po bouřce na Felbabce 
Podpora spolkové činnosti             
SDH, Dovedové
Podpora pojízdné prodejny           

Miroslava Černá 
 starostka obce 



 

   15

Obecní znak a vlajka. 
Heraldická kancelář pana Stanislava Kasíka, která vypracovala návrhy obecního znaku a vlajky, nám v předaných 
podkladech také vypracovala  stručnou historii obce, která nám přišla natolik zajímavá, že jsme se rozhodli o ni s Vámi 
podělit: 

Z historie obce 

Následující řádky nemají ambici být vyčerpávajícím pojednáním o historii obce. Budou zmíněny především ty 
skutečnosti, které mohou být pro výběr heraldických figur do znaku obce inspirující. 
  

První zmínka o vsi Křešínu v historických písemných pramenech je uvedena v zápisu do desek zemských ze dne 2. října 
1370. Poté, co se Oldřich a Smil bratři z Libomyšle rozdělili o zděděný majetek, připadla na díl Oldřichův ves Libomyšl a 
vše, co tam měl, k tomu díl Ohrazenic, Křešína („Krzyessin“). Díl Smilův zahrnoval části Hořovic, Rpet, Cheznovic, 
Olešné a další vsi (nečitelné). Oba o svém majetku učinili vklad do zemských desek (Reliquiae tabularum terrae Regni 
Bohemiae, Anno MDXLI igne consumptarum. Tomus I. /edidit Josephus Emler/. Pragae 1870, s. 438). 
  

Dne 7. února 1404 byla v Berouně vyhlášena proklamace na majetek ve vsi Ohrazenice po zemřelém Oldřichovi 
z Ohrazenic (dříve z Libomyšle). Na základě předchozího vkladu do desek zemských z roku 1370, který je v knize 
provolací citován v úplnosti (včetně zmínky o Křešínu), se o statek přihlásil Smil z Libomyšle. Jím vznesený nárok byl 
uznán (Gustav Friedrich. Archiv český. Díl XXXV. Kniha provolací II. z let 1395-1410. Praha 1935, s. 165, č. 19). 
  

Osudy vsi Křešín jsou od počátku 15. století spojeny se statkem Jince. Ten byl od roku 1407 spravován českou královskou 
komorou. V roce 1454 si Jan ze Ctěnic a jeho matka Barbora vyprosili na králi Ladislavovi jinecké zboží, které 
zahrnovalo krom Jinců také vsi Veliká, Křešín, Černkov, Komorsko, Rajce a Rejkovice. Na počátku 16. století patřil 
statek Jince rodu Pešíků z Komárova. V roce 1602 Mikuláš nejstarší z Komárova prodal Ctiborovi Malovcovi z Chýnova 
a na Svatém poli tvrz, dvůr a ves Jince a vsi Rajce, Čenkov, Velkou, Křešín („Křesín“), Novou Ohrazenici, Rejkovice, 
Běřín, dvůr Hejdov, dvůr a ves Rpety. Ctibor Malovec měl za manželku Kateřinu, dceru Mikuláše Pešíka. Po smrti 
Ctiborově dědil Jince jeho bratr Jiří, ženatý s Magdalénou Belvicovou z Nostvic, které na Jincích připsal věno. Magdaléna 
zadlužila statek natolik, že byl v roce 1646 úředně odhádán a po dvou letech předán největšímu z věřitelů Václavu 

Vratislavovi z Mitrovic na Dírné a Zálší, hejtmanovi Bechyňského kraje. Vratislavové drželi Jince až do roku 1806, kdy 
je Pavel Adam hrabě Vratislav z Mitrovic prodal Rudolfu hraběti z Vrbna a Bruntálu, který získaný statek připojil 
k panství Hořovice. V roce 1852 koupil Hořovice Fridrich Vilém I. kurfiřt Hessenský (August Sedláček. Hrady, zámky a 
tvrze Království českého. Díl VI. Podbrdsko. Praha 1889, s. 209; Miroslav Bělohlávek a kol. Hrady, zámky a tvrze 
v Čechách, na Moravě a ve Slezsku [IV]. Západní Čechy. Praha 1985, s. 120-121). 
  

Historická topografická literatura z 18. a 19. století přináší o vsi Křešín několik demografických údajů. 
  

V roce 1788 byl Křešín součástí majorátního panství Jinec, jehož vlastníkem byl František Adam Vratislav říšský hrabě 
z Mitrovic, nejvyšší kuchmistr Království českého. Křešín („Kržessin“) tvořilo 30 domů (Jaroslaus Schaller. Topographie 
des Königreichs Böhmen. Achter Theil. Berauner Kreis. Prag und Wien 1788, s. 110). 
  

František Palacký v roce 1848 vydal statistický přehled sídel Království českého. Křešín uvádí jako součást panství Jince 
v držení Eugenem hrabětem z Vrbna. Ves v té době čítala 41 dům s 312 obyvateli (František Palacký. Popis Království 
českého. Praha 1848, s. 269). 
  

V roce 1849 patřil Křešín k panství Hořovice a Jinec, které vlastnil Eugen hrabě z Vrbna a Bruntálu. Křešín („Křeschin“, 
„Křessjn“) měl 47 domů, v nichž žilo 322 obyvatel. Doplňující informace píše o poloze mezi návršími a vsi obklopené 
lesem, v němž se nachází kamenolom s nalezištěm trilobitů (Johann Gottfried Sommer. Das Königreich Böhmen. 
Sechszehnter Band. Berauner Kreis. Prag 1849, s. 278). 
  

Největší česká encyklopedie Ottův slovník naučný začala vycházet v roce 1888 a měla dvacet osm dílů. S ohledem na 
fakt, že ukončená patrimoniální správa byla v roce 1850 nahrazena správou státní, měla hesla v Ottově naučném slovníku 
od minulých topografií odlišnou strukturu sdělovaných informací. V díle XV. z roku 1900 je uvedeno heslo Křešín a údaje 
jsou podle sčítání lidu uskutečněném v roce 1890. Ves tvořilo 47 domů s 366 obyvateli české národnosti. Příslušná byla 
k hejtmanství a okresu Hořovice a přifařena do Jinců (kostel sv. Mikuláše). Zmíněn je mlýn s pilou (Ottův slovník 
naučný. Díl XV. Praha 1900, s. 144). 

Na katastru obce Křešín se nachází přírodní památka „Na horách“. Má výměru 4,76 ha a byla vyhlášena v roce 1996. Její 
poloha je na jižním a jihovýchodním svahu lokálního hřbítku na severovýchodním okraji obce. Předmětem ochrany je 
bývalá pastvina s velmi hojným výskytem koniklece lučního českého (Pavel Mudra a kol. Chráněná území ČR. Střední 
Čechy. Svazek XIII. Praha 2005, s. 512). 

O PANNĚ MARII A MARIÁNSKÉ SYMBOLICE 
Na křešínské návsi stoji kaple Neposkvrněné Panny Marie (www.oukresin.cz). S Pannou Marií je spojována celá řada 
symbolů, které mají oporu v biblickém textu Písně písní.  Ta byla zařazena do textu Bible a její části Starý zákon, s 
podtitulem „Z nejkrásnějších písní Šalamounových“. Jde vlastně o milostnou poezii. Církevní učitelé začali verše této 
poezie vykládat s příměry k Panně Marii. S Pannou Marií jsou spojeny ustálené výrazy „Lilium inter spinas“ – „Lilie 
mezi trním“, „Flos campi“ – „Kvítek šáronský“ (Kralickou biblí překládáno jako „růže“), „Stella maris“ – „Hvězda 
mořská“. Z těchto rčení vyplývají hlavní atributy Panny Marie – lilie, růže a hvězda. Barvou Panny Marie je modrá a tuto 
barvu má obvykle její plášť, který v některých vyobrazeních bývá posetý zlatými hvězdami. 
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Obecní znak a vlajka.
O ERBU VLADYKŮ Z LIBOMYŠLE 

S historií obce jsou na jejím samotném počátku bratři Oldřich a Smil z Libomyšle. Erbem tohoto rodu byla lilie. Je 
doložena na pečeti Stacha z Libomyšle z roku 1414 (August Sedláček. Českomoravská heraldika. Část zvláštní. Praha 
1925, s. 163). Vědomost o barevnosti tohoto erbu se nedochovala. Lze spekulovat, že lilie byla stříbrná v červeném štítě. 
Erb v takové barevnosti užívali Beřkovští ze Šebířova, Prakšičtí ze Zástřizel, z Čechtic, z Košíně, z Chmelného atd. 
(Vojtěch Král z Dobré Vody. Heraldika. Praha 1900, s. 351-352). 

O JMÉNU OBCE 

Jazykovědci o tomto místním jménu činí následující výklad. Jméno Křešín vzniklo přivlastňovací příponou -ín z osobního 
jména „Křécha“, jež se mělo k osobnímu jménu Křech jako Vácha k Vach, Mácha k Mach, Pícha k Pech apod. Křešín 
tedy původně znamenalo „Kříchův“, tedy dvůr (Antonín Profous. Místní jména v Čechách, jejich vznik, původní význam 
a změny. Díl II. CH-L. Praha 1949, s. 393-394). 

A máme tady výsledky hlasování občanů. Celkem jsme obdrželi 83 vyplněných hlasovacích lístků. Jsme moc rádi, že se 
líbila každá varianta, ale jedna z nich hodně převažovala. Děkujeme všem, kteří nám pomohli vybrat obecní znak. 

 Náš výběr předáme heraldikovi Stanislavu Kasíkovi, který připraví veškeré podklady do Poslanecké sněmovny.

Miroslava Černá 
starostka obce 

            



 

Informace z OÚ Křešín

• Průjezdní propustky do CHKO Brdy (VLS ČR) – stejně jako v loňském roce má OÚ k dispozici dvě průjezdní 
propustky bez zastavení ve směru průjezdu Křešín - Obecnice a zpět, Křešín - Neřežín a zpět. Propustky mohou 
být zapůjčeny pouze občanům trvale hlášeným v obci Křešín na dobu 24 hodin. 

• TKO – první vývoz se letos uskutečnil 3.1.2024 a dále pravidelně každých 14 dnů. 

• POKLADNA – je otevřena vždy v provozní době knihovny viz. níže a po telefonické domluvě u paní Kláry 
Matějkové tel. číslo: 775 965 989. Nově lze od května 2024 platit poplatky také platební kartou. 

• Upozornění - poplatky na rok 2024: 
do 30.6.2024 (popř. dle podepsané smlouvy) – poplatek za stočné - 1726 Kč/osoba. Platba na účet - číslo účtu 
obce: 16520211/0100 (VS při platbě na účet 2ČP2024). Hotovostní úhrada - po telefonické domluvě – paní Klára 
Matějková tel. číslo: 775 965 989 

• do 30.6.2024 – poplatek za svoz SKO – 600 Kč/osoba. Platba na účet - číslo účtu obce: 16520211/0100              
(VS při platbě na účet: 1ČP2024) 

• do 30.6.2024 – poplatek za psa – 50 Kč/pes, každý další 100 Kč. Platba na účet - číslo účtu obce: 16520211/0100 
(VS při platbě na účet: 4ČP2024) 

• Slevy z TKO pro seniory a děti na rok 2024 – Sleva 30% se vztahuje na starobní a invalidní důchodce           
s trvalým pobytem v obci Křešín, sleva 50% se vztahuje na děti ve věku do 18 let s trvalým pobytem v obci 
Křešín. Formulář na slevu lze získat na obci v úředních hodinách, nebo na elektronické úřední desce obecního 
úřadu - www.oukresin.cz 

• KNIHOVNA - je pravidelně dostupná každý sudý čtvrtek od 18.00 hod. do 19.30 hod., počínaje dnem 11.1. 
2024. Více informací lze získat u paní Kláry Matějkové na tel. čísle: 775 965 989 

• NEBEZPEČNÝ ODPAD - termín pro svoz nebezpečného odpadu u otočky autobusů je 30.11. 8:00 - 8:30. 

• Úřední hodiny Obecního úřadu Křešín 
Pondělí od 18.00 do 20.00 hod. V případě jakékoliv potřeby volejte na telefon starostky: 777  052  700,     
případně na telefon místostarosty: 602 310 882. Nebo pište na obecní e-mail: oukresin@tiscali.cz 

Společenská kronika od 1.7. do 30.9.2024 

Kulaté jubileum oslavili: 

  3.8. Marie Kohoutová - 80 let. Jubilantovi srdečně blahopřejeme. 

19.8. Marta Abrahámová  - 75 let. Jubilantovi srdečně blahopřejeme. 

24.9. Milena Matějková - 91 let. Jubilantovi srdečně blahopřejeme. 

25.9. Jaroslav Fryš - 75 let. Jubilantovi srdečně blahopřejeme. 

V této rubrice uveřejňujeme jména jubilantů (pokud nám k tomu dají písemný souhlas), kteří v příslušném čtvrtletí slaví 
své 70., 75., 80., 85. či 90. narozeniny. Od věku 90 let jsou jména jubilantů zveřejňována každý rok, také na základě 
písemného souhlasu. 

  

 KŘEŠÍNSKÝ ČTVRTLETNÍK vydává Zastupitelstvo obce Křešín. Registrační číslo: MK ČR E 23604.                      

Tisk a distribuce: Obec Křešín, Křešín 21, 26223 Jince – e-mail: oukresin@tiscali.cz |                           
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Krásné prožití podzimních dnů 
Vám přeje starostka, místostarosta 

a zastupitelé obce Křešín



 


	SLOVO STAROSTKY
	Křešínský čtvrtletník Nulla facilisi | Lorem vitae elit

